
Dijous
07.11.2024
Any XXVII / Núm 9.402

Every day, all your Andorran news in 
English released with El Periòdic

Conflicte laboral 
al SAAS amb 
150 treballadors 
que demanden 
per la paga 
variable DPO 

‘Ferrariman’ 
es retira i 
posa fi al seu 
personatge

La mare del 
jove del CBD 
presenta una 
querella contra 
el cos policial

CONDICIONS  Pàgina 3

SOCIETAT Pàgina 8

Malestar al Govern pel 
retard en els estudis 

de càrrega d’Escaldes

CAPACITAT D’ACOLLIDA TURÍSTICA Pàgina 7

Casal atribueix aquesta falta a la relació del Comú amb les mesures de Concòrdia

CENTRE PENITENCIARI Pàgina 6
SFGA

Govern descarta negligències en el cas del reclús de 28 anys trobat sense vida a la presó

El ministre portaveu, 
Guillem Casal, en la roda 

de premsa posterior al 
Consell de Ministres.

Nikola Radicevic, 
el retorn d’un vell 
conegut a la seva 
“llar” de l’ACB

BÀSQUET Pàgina 19

«És un esdeveniment 
que fem des del 2013 
i que s’ha consolidat»

Noemí 
Pedra
DIRECTORA DE MÀRQUETING 
D’ANDORRA TURISME

Shop in Andorra Festival: 
enriquint el teixit comercial 
i turístic aquest novembre

ACTIVACIÓ DEL TURISME Pàgines 12 i 13



Publicitat Dijous, 7 de novembre del 20242

andorratelecom.com

Tecnologia i diversió en 
una experiència única.

14è SALÓ DEL VIDEOJOC

Dies:
8, 9 i 10 de novembre 2024

Horaris:
Divendres de 12 h a 21 h
Dissabte d’11 h a 13.30 h i de 15 h a 21 h
Diumenge d’11 h a 13.30 h i de 15 h a 19 h

Lloc:
Sala del Prat del Roure 
d'Escaldes Engordany

Col·laboradors:

Tota la informació a 
andorratelecom.com 

#SDV24

Apple Vision Pro

https://www.andorratelecom.com/ca/responsabilitat-social-empresarial/salo-del-videojoc-i-internet/?utm_source=el_periodic&utm_medium=banner&utm_campaign=salo-del-videojoc-i-internet


3
Dijous, 7 de novembre del 2024

La ministra de Salut, Helena 
Mas, ha informat en respos-
ta a una pregunta formulada 
per la consellera general Cari-
ne Montaner que uns 150 tre-
balladors del Servei Andorrà 
d’Atenció Sanitària (SAAS) han 
presentat una demanda judici-
al per reclamar la paga extraor-
dinària vinculada al Desenvo-
lupament per Objectius (DPO). 
La denúncia, interposada a la 
Batllia el passat 31 de juliol, po-
sa sobre la taula la reclamació 
d’un complement salarial que, 
tot i inclòs en les converses la-
borals, encara no s’ha aplicat.

En la seva resposta, Mas ha su-
bratllat que la introducció de la 
paga del DPO es considera una 
«eina clau per reconèixer i pro-
moure el talent» dins del SAAS, 
però que la seva implementa-
ció «requereix el compromís de 
les parts en l’establiment d’ob-
jectius ben definits i en un sis-
tema d’avaluació clar». La mi-
nistra ha remarcat que cal ga-
rantir que aquesta retribució 
variable s’apliqui de manera 
«equitativa» per complir la se-
va finalitat de promoure el de-
senvolupament professional.

D’aquesta manera, Mas ha 
confirmat que la demanda pre-
sentada pels treballadors està 
ara en mans de la Batllia, i que 
«correspon a l’autoritat judici-
al fer-ne el pronunciament es-
caient». Finalment, la titular de 

Salut confirma que la reclamació sobre el complement salarial es troba en mans de la Batllia
EL PERIÒDIC

La reclamació sobre el complement salarial es troba actualment en mans de la Batllia.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

converses per al nou conveni col-
lectiu, amb l’objectiu d’arribar 
a un acord en els pròxims anys.

ALTRES INCOMPLIMENTS NORMATIUS / 
A més de la qüestió de la DPO, 
Mas ha abordat altres punts so-
bre incompliments normatius 
del SAAS. La titular de Salut ha 
destacat les millores assolides 
en el primer Conveni col·lectiu 
del SAAS, inscrit al Departa-
ment d’Ocupació i Treball el 
novembre de 2022, i ha valorat 
«positivament el procés de di-
àleg i entesa» que va portar a 
acords importants com l’incre-
ment anual de salaris d’acord 
amb l’IPC, la reclassificació de 
categories professionals i el re-
forç del pla de carrera. Tot i ai-
xí, segons ha explicat, la qües-
tió del DPO es va deixar per a 
negociacions futures a causa 
de la complexitat d’aquest mo-
del de retribució variable.

Finalment, la ministra ha 
tornat a fer referència a l’acord 
arribat amb la comunitat de ve-
ïns de l’edifici Ròdol, a través 
del qual s’estipula crear un ac-
cés exclusiu per al centre i evi-
tar així interferències amb les 
zones comunitàries de l’edifici, 
permetent el compliment de la 
normativa. Aquest accés inde-
pendent, valorat en un cost to-
tal de 50.000 euros, ha estat as-
sumit parcialment pel SAAS, el 
qual ha destinat 25.000 euros 
al projecte, una quantitat lleu-
gerament superior al pressu-
post inicial. .

El SAAS afronta una demanda de 
150 treballadors per la paga variable

DESENVOLUPAMENT PER OBJECTIUS

Conflicte laboral
Tema del dia

Salut ha reiterat que el Govern 
«manté el compromís amb la 
millora de les condicions labo-

rals del personal del SAAS» i que 
la proposta per implementar 
el DPO continua present en les 

HELENA MAS
MINISTRA DE SALUT

«La implementació [de la paga del DPO] requereix el 
compromís de les parts en l’establiment d’objectius 
ben definits i en un sistema d’avaluació clar»
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Neu, muntanya, altitud, 
fred i gel són conceptes in-
herents a la nostra essèn-
cia com a país. Tots ells re-
lacionats entre si ens han 
donat, ens donen i encara 
ens poden donar més en 
el futur si s’aprèn a maxi-
mitzar el seu valor.

Primer van ser la neu 
i l’esqui alpí els que van 
obrir el camí de la pros-
peritat i projecció espor-
tiva, turística i econòmi-

La iniciativa d’E.Leclerc, 
que va carregar camions 
de subministraments 
amb destinació inicial a 
Ontinyent però va haver 
de desviar-se cap a Rafel-
bunyol, ens recorda el 
profund sentit de soli-
daritat que pot sorgir en 

Solidaritat sense fronteres: 
l’esperança en temps de crisi

La finestra

Oberta

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

temps de crisi. Aquest ac-
te, que va sorgir com una 
resposta immediata a la 
catàstrofe de la DANA, no 
només va assegurar que 
l’ajuda arribés a qui més 
la necessitava, sinó que 
va demostrar que, fins i 
tot davant les adversitats, 

rança i consol a les comu-
nitats afectades. Aquesta 
solidaritat, que es mani-
festa en moments de de-
sesperació, reflecteix una 
humanitat que sap reac-
cionar amb empatia i 
compromís davant el do-
lor dels altres.

posar l’atenció sobre els 
‘Esports de Gel’, proba-
blement aquells que in-
tegren el vessant més tec-
nològic i artificiós i que, 
per tant, requereixen uns 
esforços d’inversió i man-
teniment més alts, si es 
vol assolir un nivell d’in-
fraestructures que esti-
guin a l’alçada.

Andorra té el privile-
gi de disposar justament 
d’una d’aquestes com-
plexes infraestructures 
des de fa poc menys de 36 
anys i tot mercès a la ins-
piració i visió de futur de 
mandataris parroquials 
i estatals de l’època, els 
quals van veure que una 
pista de gel podia ser un 
gran dinamitzador de la 

ca del país. Fou cap a mit-
jans del segle passat, i el 
fet és que la perseverança 
i el saber fer de tants anys 
ens han conduït  fins avui, 
en què n’hem esdevingut 
una referència internaci-
onal. Els darrers anys, pe-
rò, s’hi han afegit la mun-
tanya i l’altitud per acti-
var tots aquells esports 
i competicions que han 
servit per posicionar An-
dorra també com una re-
ferència en aquest àm-
bit. Fins ara n’hem parlat 
àmpliament d’uns i els al-
tres, del present i els èxits 
assolits, i també del futur 
i dels reptes pendents, pe-
rò per completar el que 
qualifico de trilogia vir-
tuosa de l’esport vincu-
lat al nostre entorn natu-
ral i climàtic ens manca 

compromís ens mostra 
el millor de la naturale-
sa humana: la tenacitat 
per oferir ajuda, indepen-
dentment dels obstacles. 
Iniciatives com aquesta 
no només proporcionen 
recursos materials, sinó 
que també donen espe-

Observatori 
de la Marca 
Andorra 
(XLIV): Esports 
de gel, 
complement 
de luxe de 
la neu i la 
muntanya

l’esforç humà per aju-
dar persisteix. Malgrat 
les complicacions per ar-
ribar al primer destí, els 
voluntaris no van desis-
tir i van buscar alternati-
ves fins a garantir que els 
subministraments arri-
bessin als afectats. Aquest 

Passa a la pàgina següent

ANDORRANA DE PUBLICACIONS
President: Enric Dolsa Font

EL PERIÒDIC D’ANDORRA

Directora general: Irina Rybalchenko
Coordinadora general: Nona Muñoz
Director de Màrqueting i Comunicació:
Manel Montoro

Caps de redacció: Laura Gómez Rodríguez i Alex Montero Carrer Redacció: Pol Forcada Quevedo, Paris Mameghani 
i Elena Hernandez. Maquetació i edició gràfi ca: Pako Temprado i César Arquíñigo.
Assessores publicitat: Irene Izquierdo, Olga Kuznetsova i Stanislav Frolov  Traducció el Periòdic News: Patricia Molina.
subscripcions@elperiodic.ad Tel.: 736 200 

PERE

AUGÉ

https://www.thecigarshop.ad/ca


OpinióDijous, 7 de novembre del 2024 5

Ve de la pàgina anterior

parròquia, en aquest cas 
de Canillo, i també del pa-
ís. De fet, el Palau de Gel 
ha esdevingut un símbol 
d’Andorra i el fet que hi 
hagi tan poques pistes 
del gel en el nostre entorn 
ens pot ajudar a intuir la 
complexitat que compor-
ta  i el més que meritori 
esforç de les nostres ins-
titucions per conservar-
lo en condicions. De fet, 
la recerca constant de fór-
mules per rendibilitzar 
aquesta costosa infraes-
tructura ha culminat ara 
fa pocs mesos amb la in-
auguració de la darrera 
reforma que ha suposat 
la renovació de la pista 
de gel — amb tecnologia 
puntera i sostenibilitat 
garantida—i de la piscina, 
a més de la col·locació de 
plaques fotovoltaiques i 
la inclusió d’un petit parc 
aquàtic. Ara bé, amb inde-
pendència de l’aprofita-
ment i l’optimització que 
se’n faci, que ens consta 
que encara s’hi està tre-
ballant i que comporta-
rà una millora substanci-
al del gimnàs i les instal-
lacions annexes, i fins i 
tot hi ha previst un con-
curs d’idees per potenci-
ar espais exteriors avui 
sense cap ús, el que dona 
sentit al Palau és la pràcti-

El Palau de Gel ha esdevingut una 
instal·lació modèlica des de la 
seva gestació i fins al dia d’avui

ca dels esports de gel. 
Actualment, com a dis-

ciplines incloses dins de 
l’àmbit d’actuació de la 
Federació Andorrana 
d’Esports de Gel n’hi ha 
tres: el cúrling, l’hoquei 
gel i el patinatge artístic 
sobre gel, i tots tres tenen 
com a únic espai de refe-
rència per a la seva pràc-
tica el Palau de Gel de Ca-
nillo.

Ara bé, si li preguntem 
a un ciutadà de les par-
ròquies centrals quin co-
neixement té d’aquests 
esports i de la seva pràcti-
ca al país, ben segur que 
ens dirà que poca, i se-
gurament encara menys 
de la resta de disciplines 
olímpiques d’esports de 
gel com ara el luge, el ske-
leton o el bobsleigh. O 
fins i tot el patinatge de 
velocitat, totes elles dis-
ciplines molt espectacu-
lars i que juntament a les 
vinculades al món de l’es-
quí estaran presents als 
Jocs Olímpics d’Hivern 
de Milà-Cortina d’Am-
pezzo 2026. De fet, si l’es-
quí és avui un esport ma-
joritari al país i un dels 
motors de la nostra eco-
nomia, preguntem-nos 
quants ciutadans pati-
nen sobre gel? I quants 
practiquen l’hoquei so-
bre gel o el cúrling? Pocs, 
d’acord, però l’oportuni-

tat és innegable! En clau 
de marca país, veig cla-
rament en l’ecosistema 
dels esports de gel un di-
namitzador privilegiat 
de la imatge que Andorra 
vol projectar internacio-
nalment i de la seva eco-
nomia. Per què no tractar 
d’emmirallar-nos amb 
altres localitats pirenai-
ques o alpines capaces 
d’acollir instal·lacions i 
de desenvolupar discipli-
nes que atrauen la cele-
bració de grans esdeveni-
ments esportius de neu 
i gel? I que passaria si a 
aquest fet li afegim algu-
nes de les grans marques 

bretot, el patinatge artís-
tic. Aquest darrer és un 
esport d’altíssima pre-
cisió tècnica i virtuosis-
me artístic, minoritari 
però sorprenent en tots 
els sentits, i un gran rep-
te per a tots aquells que 
s’atreveixin a practicar-
lo, al ser una disciplina 
que treballa gairebé tots 
els muscles del cos i que 
en el lliscament hi inter-
venen en perfecta har-
monia l’equilibri i la fle-
xibilitat.

Avui, però, el patinat-
ge sobre gel sobreviu de 
les aportacions dels poc 
menys d’un centenar de 

alguns d’ells alimentin 
el somni d’un dia veure’s 
competint al més alt ni-
vell i en els escenaris més 
prestigiosos del món. 

La Marca Andorra tam-
bé es vol fixar en aquests 
esports i en el potencial 
que representen pel fu-
tur desenvolupament 
del país. Per això, no se-
ria d’estranyar — tots 
atents doncs — que en els 
propers temps se’n senti 
parlar molt més. Temps 
al temps, qui ho sap? A 
més, la consolidació dels 
esports de gel a Andor-
ra, a part de les virtuts di-
namitzadores de la nos-
tra economia i la nostra 
societat, és el millor ho-
menatge que podem fer 
a tots aquells que tant 
patiren i han continuat 
patint pel bon funciona-
ment del Palau des del 
moment de la seva ges-
tació i fins al dia d’avui. 
Aquest ha esdevingut 
una instal·lació modèli-
ca i que ara només espe-
ra que un grup cada cop 
més gran de practicants 
i usuaris, de casa i de fo-
ra, li facin els honors que 
mereix, esdevenint pun-
ta de llança d’un futur i 
exitós desenvolupament 
dels esports de gel a An-
dorra. .
Advocat i impulsor 
de la Marca Andorra

del món dels esports d’hi-
vern prenent com a refe-
rència Andorra? No as-
pirem a atreure talent, 
sigui esportiu o sigui em-
presarial? Doncs cal co-
mençar des de la base, i 
mai millor dit, perquè 
realment els esports de 
gel al país necessiten un 
fort desenvolupament 
per fer-se notar, tant l’ho-
quei, que té dues lligues 
veïnes on podria partici-
par, com el cúrling, i so-

socis i sobretot mercès al 
suport del Comú de Cani-
llo, el qual des de fa anys 
ajuda abnegadament a la 
pràctica d’aquest esport 
amb una important sub-
venció per fer front als 
costos derivats del llo-
guer del gel i de l’equip 
tècnic,  i que permet que 
una cinquantena de jo-
ves patinadores i patina-
dors s’eduquin en la cul-
tura d’un esport exigent 
i sacrificat, i que fins i tot 



Nacional

Fa tot just una setmana es va noti-
ficar la mort d’un jove reclús an-
dorrà de 28 anys a la presó de la 
Comella, el qual presumptament 
s’hauria llevat la vida. El centre 
penitenciari i la Policia ja van po-
sar en marxa una investigació 
per poder determinar amb clare-
dat quins motius haurien condu-
ït a la mort de l’intern, tenint en 
compte la màxima vigilància de 
l’espai i l’adequació d’aquest. 

Sobre aquesta qüestió va estar 
interrogat el ministre portaveu 
de Govern, Guillem Casal, du-
rant la roda de premsa posteri-
or al Consell de Ministres. A ban-
da de lamentar el succés i donar 
el condol als seus familiars, Ca-
sal va revelar que la investiga-
ció que ha impulsat el ministe-
ri de Justícia i Interior no ha po-
gut atribuir cap responsabilitat 
als treballadors de la presó: «L’in-
forme de la investigació desprèn 
que no hi ha hagut cap implica-
ció per part dels efectius i, per 
tant, cap indici d’activitat negli-
gent», va indicar el ministre.

A més, el titular de Medi Ambi-
ent també va revelar que «no és 
cert que hi hagués hagut un in-
tent d’autòlisis com es va estipu-
lar», refermant d’aquesta mane-
ra que no va fallar cap protocol. 
A causa d’aquest informe, ja tan-
cat com ha recordat, s’ha demos-
trat que «no es disposaran sanci-
ons a cap implicat ni depurar ai-
xí responsabilitats». Casal també 
va valorar que el règim que com-

L’Executiu ha pogut tancar l’informe, el qual no contempla cap sanció als treballadors del centre
EL PERIÒDIC

Casal es remet a l’informe que l’Executiu ja ha pogut tancar i que no contempla cap sanció als treballadors del centre.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

plia el reclús era ordinari i que, 
per aquest cas, s’ha dut a terme 
un acompanyament i seguiment 
com amb tots els interns. 

Finalment, convé esmentar 
que el portaveu de Govern va 
deixar una reflexió del cas esti-
pulant que «cal discernir les de-
cisions que es prenen» i que el 
centre penitenciari «té l’obliga-
ció de dotar als seus reclusos dels 
màxims recursos o necessitats 
que requereixin», en funció de 
quina sigui la seva condemna o 
bé si es troben en un estat de lli-
bertat condicional. .

CONSELL DE MINISTRES

Govern confirma que no hi ha hagut 
«cap negligència» en la mort del reclús 

GUILLEM CASAL
MINISTRE PORTAVEU

«L’informe de la investigació desprèn que no hi ha 
hagut cap implicació per part dels efectius i, per tant, 
cap indici d’activitat negligent»

«El centre té l’obligació de dotar als seus reclusos dels 
màxims recursos o necessitats que requereixin, en 
funció de quina sigui la seva condemna»
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Aprovat el Reglament de fun-
cionament intern de la Junta 
de Coordinació sobre Llengua 
i Formació; i del Consell Naci-
onal per la Llengua. Aquest Re-
glament desenvolupa el funci-
onament i l’organització dels 

organismes estatals de coordi-
nació de la política lingüísti-
ca, els quals es van crear amb 
l’aprovació de la Llei del català. 
Segons el Reglament, la Junta 
de Coordinació sobre Llengua 
i Formació té com a funcions 
principals aprovar els plans 
d’actuació sobre l’ús i la quali-
tat de la llengua catalana dels 
centres i serveis de formació. 
D’altra banda, el Reglament es-
tableix que el Consell Nacional 
per la Llengua és l’encarregat 
d’elaborar el Pla d’acció nacio-
nal per la llengua. .

Aprovat el reglament de la 
Junta i el Consell Nacional 
per la Llengua
El reglament regula 
l’organització creats 
per la Llei del català

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Espot i Illa es trobaran 
el 9 de desembre

Intervenció en les 
restes de la farga Areny

El cap de Govern, Xavier Espot, 
i el president de la Generalitat 
de Catalunya, Salvador Illa ce-
lebraran la primera reunió ofi-
cial el 9 de desembre. Les dues 
parts han acordat suspendre la 
trobada prevista per ahir i cele-
brar-la el mes vinent. La troba-
da tindrà lloc al Palau de la Ge-
neralitat, Barcelona, i serà la 
primera després que Illa hagi 
assumit fa pocs mesos el nou 
càrrec. En aquesta primera 
presa de contacte entre els dos 
mandataris es preveu tractar 
la cooperació transfronterera 
i donar continuïtat als treballs 
realitzats pels diferents grups 
temàtics creats per afrontar 
els reptes compartits.

L’Àrea de patrimoni cultu-
ral iniciarà el pròxim dilluns 
una intervenció arqueològica 
preventiva a la zona conegu-
da com a Prat de la Farga a la 
parròquia d’Ordino, amb l’ob-
jectiu de documentar i extreu-
re les restes associades a l’an-
tiga farga Areny. Aquesta in-
tervenció es durà a terme en 
col·laboració amb la propietat 
dels terrenys, i les tasques pre-
vistes consistiran a retirar la 
llosa de formigó que cobreix 
actualment el subsòl de la zo-
na de la carbonera i el pati, do-
cumentar l’estat de les restes, 
excavar-les i extreure-les, a fi 
de descobrir tots els espais an-
nexos a l’antiga farga.

Les diferents corporacions par-
roquials es van comprometre el 
passat juliol amb Govern de fer 
arribar els seus estudis de càrre-
ga màxima abans de finals d’oc-

El vincle amb 
Concòrdia, al centre 
de la polèmica

Malestar de Casal 
al no posseir els 
estudis de càrrega 
d’Escaldes

P.M.
ESCALDES-ENGORDANY

SFGA

El ministre portaveu, Guillem Casal, ahir durant la roda de premsa.

tubre, però el Comú escaldenc 
encara triga i demora la seva en-
trega. A aquest efecte, el titular 
de la cartera de Medi Ambient, 
Guillem Casal, va ser clar expres-
sant el seu desgrat amb el Comú 
que dirigeix la cònsol Rosa Gili. 
«Cal que els comuns parlin en-
tre ells i decideixin l’estat dels 
seus territoris, de manera que 
Govern pugui tenir la visió de la 
seva totalitat i verificar la seva 
situació», va esmentar el porta-
veu. Sobre el retard de la parrò-

quia que comanda Gili, Casal es 
va mostrar molest, sabent que 
«s’han excedit des de fa mesos i 
el marge d’aquest era d’un any 
sencer» i posant de manifest que 
les mesures parlamentàries de 
Concòrdia coincideixen amb el 
fet que no s’hagin entregat els 
informes del territori en el qual 

mana Gili, concretant que el lí-
der del partit, Cerni Escalé, «pri-
mer advoca per un model soste-
nible i en les seves accions políti-
ques s’evidencien altres coses». 
A banda, Casal va voler remarcar 
públicament «la bona relació» 
que manté aquest amb la man-
datària d’Escaldes-Engordany. .
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La mare de l’acusat de tràfic de 
drogues, del qual es dictarà sen-
tència el proper 20 de novembre, 
va interposar una querella for-
mal contra la Policia d’Andor-
ra per una pressumpta «omissió 
de deure de persecució de delic-
tes», al·legant que les autoritats 
no haurien investigat la distri-
bució de productes derivats del 
cannabidiol (CBD) en establi-
ments del país. 

Mercedes Chamorro va afir-
mar que va acudir a les depen-
dències de la Policia el 9 de març 
de 2024 per denunciar aques-
ta situació, però que «no se li va 
proporcionar una còpia de l’ac-
te de manifestació», malgrat ha-
ver-la sol·licitat reiteradament. 
Posteriorment, aquesta còpia va 
haver de ser demanada pel seu 
advocat, Alfons Clavera, perquè 
el Tribunal de Corts la requeria 
com a part del procediment ju-

EL PERIÒDIC

Chamorro afirma 
que s’ha omès la 
«persecució de delictes»

Querella contra el cos policial per part 
de la mare del acusat del cas CBD

’Ferrariman’ retira el seu nom de youtuber 
amb la voluntat de «tornar a ser ell mateix»

JUSTÍCIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES - ENGORDANY

consum no regulat» per reforçar 
la necessitat d’una regulació es-
tricta en la distribució d’aquests 
productes. 

Chamorro sol·licita al Tribu-
nal de Corts que «es prenguin 
les mesures necessàries per as-
segurar que les autoritats com-
pleixin amb les seves responsa-
bilitats en la investigació i pre-
venció de delictes relacionats» 
amb el CBD, i reclama que s’ini-
ciïn «les diligències pertinents 
per determinar les responsabi-
litats de les autoritats policials» 

INSTAGRAM XAVI CABALLOL

L’estat actual de ‘Ferrariman’.

‘Ferrariman’ mor i Xavi Caba-
llol sobreviu. Com haureu po-
gut comprovar a les meves xar-
xes socials, ja he començat a fer 
alguns canvis. Ja no sé de quina 
manera començaré els meus ví-
deos, però hi haurà molts can-
vis a la meva vida», va menci-

ge públic a causa del malaurat 
incident. «Les figures de ‘Fer-
rariman’ o ‘El Potro Andorra-
no’ eren personatges que havia 
creat des del meu humor. Tan-
mateix, després d’un cop tan 
gran, entenc que les meves re-
ferències ja no tinguin la ma-
teixa gràcia i es puguin malin-
terpretar», va esmentar visible-
ment ressentit l’empresari. .

onar ahir l’empresari i ‘influ-
encer’ andorrà Xavier Caballol, 
qui va sobreviure juntament 
amb la seva parella a un acci-
dent que podria haver resul-
tat fatal en la seva avioneta par-
ticular fa dues setmanes. Des-
prés de tot el succeït, Caballol 
va compartir un vídeo descri-
vint la seva nova vida i futura 
transformació com a personat-

Chamorro afirma que va acudir a les dependències de la policia el 9 de març de 2024.

SOCIETAT

La mare defensa que 
no se li va donar còpia 
del document oficial 
que es va fer a les 
dependències policials

aquesta situació posa en risc la 
salut pública, ja que, segons in-
dica en la querella, el consum 
de productes amb CBD «sense el 
control degut pot suposar un pe-
rill per als consumidors». A més, 
aporta «informes mèdics que as-
senyalen els possibles riscos del 

dicial. La querellant argumenta 
que la inacció de la policia cons-
titueix una vulneració de l’arti-
cle 405 del Codi Penal, el qual es-
tableix l’obligació d’actuar quan 
existeixen sospites raonables de 
delicte. 

Chamorro considera que 

en aquesta presumpta omissió. 
La querella inclou referències 

a jurisprudència en casos simi-
lars i demana que, si es confir-
ma la inacció de la Policia, s’apli-
quin «les sancions pertinents» 
per garantir un compliment es-
tricte de la llei en matèria de sa-
lut pública i seguretat dels con-
sumidors. .
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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Ahir va arribar a València el 
comboi solidari i d’ajuda hu-
manitària que ha aconseguit 
recaptar E.Leclerc Andorra du-
rant els cinc dies de recol·lecta 
en diferents punts de recollida 
que ha posat a l’abast l’hiper-
mercat. D’entre tota aquesta 
recollida solidària, destaquen 
una gran quantitat d’aliments 
no peribles, com llaunes, men-
jar precuinat o arròs; productes 
infantils, com ara llet en pols, 
farinetes o bolquers; aliments 
per animals; productes d’higi-
ene i medicaments. Iniciativa 
que, val a dir, s’estendrà fins a 
Nadal amb una altra recollida 

Un canvi de rumb a causa de les dificultats per accedir amb els tràilers ha designat la ubicació final

E.Leclerc descarrega els seus 
subministraments a Rafelbunyol

ENVIAMENT PER LA CATÀSTROFE DANA

M.S.

Els subministraments de materials i aliments que l’hipermercat E.Leclerc ha disposat al seu magatzem per l’enviament.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

da als afores. Sobre això, Ferré 
explica que en arribar a Xiva, 
el seu Ajuntament els ha infor-
mat «que no disposaven de prou 
espai per recepcionar un trài-
ler amb més palets», de mane-
ra que els van haver d’enviar a 
la zona de Paiporta per diposi-
tar la càrrega. En aquesta loca-
litat, es van enfrontar al mateix 
problema, motiu pel qual es van 
acabar traslladant al municipi 
de Rafelbunyol, on es va poder 
dur a terme la descàrrega.

La solució a aquest problema 
de logística, així mateix, es va 
poder trobar en les naus de zo-
nes no afectades per la catàs-
trofe, «les quals han estat cedi-
des pels mateixos ajuntaments 
i que han servit per rebre els 
enviaments sense complicaci-
ons», va fer saber la responsable. 
Un cop rebut el carregament, 
aquests espais van poder distri-
buir-los per a totes les persones 
afectades i damnificades pel 
temporal. «L’Ajuntament de Ra-
felbunyol ens ha comentat que 
el nostre esforç ha tingut el seu 
destí i, per aquesta raó, estem 
molt orgullosos de l’ajuda que 
hem aportat», va relatar per a 
aquest mitjà Ferré. 

Pel que fa a la prospecció de 
la iniciativa, Ferré concreta que 
«com que l’assumpte va per 
llarg i tota ajuda seguirà sent 
necessària», hi haurà un segon 
enviament el mes vinent que 
ja està confirmat. Per contra, 
si es realitzaran més desplaça-
ments o no ja dependrà de les 
circumstàncies, assegurant que 
«l’hipermercat continuarà amb 
la seva campanya de recollida 
d’aliments les pròximes setma-
nes i que l’enviament al desem-
bre servirà perquè tots els va-
lencians puguin tenir un Nadal 
menys agredolç». .

L’Executiu ofereix maquinària del COEX per ajudar en la 
reconstrucció  a València a causa de les inundacions

33 Govern ha enviat material sanitari 
i esportiu a la Comunitat Valenciana 
per donar suport als afectats pel 
fenomen meteorològic de la DANA 
que va impactar la regió la setmana 
passada. El portaveu del Govern, 
Guillem Casal, va detallar que, en 
cas de ser necessari, l’Executiu 
ha posat a disposició del govern 

espanyol els cossos de bombers, 
protecció civil i policia per qualsevol 
tipus de col·laboració, així com la 
maquinària pesant de Conservació 
i Explotació de Carreteres (COEX). 
«De moment, no se’ns ha notificat 
aquesta necessitat, però estem 
preparats per col·laborar», va 
explicar el ministre.

d’aliments i de joguines que 
tindrà lloc el pròxim desembre.

En aquest sentit, la bona no-
tícia, i així ho va constatar per 
a EL PERIÒDIC Gemma Ferré, 
propietat de la firma i fundado-
ra de la iniciativa, és que tot i 

les dificultats que van travessar 
per poder arribar a la seva des-
tinació, la qual era el poble de 
Xiva en un inici, aquest dime-
cres el lot de subministraments 
va poder aterrar amb èxit a Ra-
felbunyol, una localitat situa-
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Entre les novetats 
destaca una renovació 
total dels photo calls, 
els quals donen peu a 
escenaris per a selfies

Amb una proposta 
renovada, el Shop in 
Andorra promet tornar 
a ser una cita ineludible 
per a tota la família

Del 8 al 24 de novembre, el 
Principat d’Andorra celebra 
una nova edició del Shop in An-
dorra Festival, una iniciativa 
impulsada per Andorra Turis-
me que combina compres, mú-
sica, gastronomia i activitats 
per a totes les edats. Aquest es-
deveniment, que estrena nom 
per enfortir la seva marca, s’ha 

consolidat com un atractiu per 
a visitants en temporada baixa 
i ofereix una experiència com-
pleta de shopping en un entorn 
festiu.

Amb activitats pensades per 
a famílies, joves i infants, el fes-
tival es desplega a Andorra la 
Vella, Escaldes-Engordany i el 
Pas de la Casa, decorant els car-
rers amb espais per a selfies, mú-
sica en directe, exposicions i 
propostes gastronòmiques. La 

Shop in Andorra Festival: 
enriquint el teixit comercial 

i turístic del Principat
L’edició d’enguany ofereix una experiència en compres fins al pròxim 24 de novembre

Nacional Dijous, 7 de novembre del 202412

REPORTATGE

directora de màrqueting d’An-
dorra Turisme, Noemí Pedra, 
afirma a EL PERIÒDIC que, mal-
grat el canvi de nom, el festival 
manté la seva essència: unir co-
merç i experiències perquè els 
visitants gaudeixin d’una ofer-
ta diferent i memorable.

Entre les novetats d’aquesta 
edició, destaca una renovació 
total dels photo calls que, amb 
el seu èxit viral en edicions pas-
sades, tornen per oferir als visi-
tants escenaris per a selfies que 
complementen l’experiència 
al festival. «Tot i que els photo 
calls ja els vam fer l’any passat, 

ANDORRA TURISME

Van començar el 2013 amb la voluntat aquesta d’intentar pujar el volum de visitants.

que van funcionar molt bé, són 
totalment renovats», explica 
Pedra. La programació musical 
incorpora nous tributs, amb ac-
tuacions dedicades a grups icò-
nics com L’Oreja de Van Gogh, 
El Canto del Loco i U2. Pel pú-
blic adult, s’introdueixen ta-
llers únics com el de creació de 
perfums, una activitat que es 
presenta per primera vegada al 
festival.

Amb una proposta renovada 
i l’aval dels resultats, el Shop 
in Andorra Festival promet, un 
cop més, ser una cita ineludible 
que combina compres, diversió 
i cultura per a tota la família. .
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ANDORRA TURISME

Noemí Pedra

«És un motor clau per atreure 
visitants en temporada baixa»

DIRECTORA DE MÀRQUETING D’ANDORRA TURISME

L.G.R.
ESCALDES - ENGORDANY

Des de la seva creació el 2013, 
el Shop in Andorra Festival ha 
evolucionat fins a consolidar-se 
com un esdeveniment turístic 
de referència al Principat. Amb 
l’objectiu inicial d’incrementar 
el nombre de visitants durant el 
mes de novembre, el festival ha 
aconseguit establir-se i generar 
un impacte positiu en el sector 
comercial del país. En aquesta 
entrevista, parlem amb la direc-
tora de màrqueting d’Andorra 
Turisme, Noemí Pedra, sobre 
com ha estat aquesta evolució, 
les novetats de l’edició actual, 
els objectius principals i el pa-
per d’Andorra Turisme en la se-
va promoció.

—Com ha evolucionat el Shop in 
Andorra Festival des de la seva 
creació el 2013 fins a consolidar-
se com un esdeveniment turístic 
de referència?
—Vam començar el 2013 amb 
la voluntat d’augmentar el vo-
lum de visitants. Les dades ho 
avalen: hem tingut un 40% més 
de visitants durant el mes de no-
vembre respecte a l’any anteri-
or. Per tant, el festival s’ha anat 
consolidant al llarg dels anys 
i s’ha convertit en una excusa 
perfecta per vincular el comerç 
amb una experiència lúdica per 
als nostres visitants.

—Quines són les novetats des-
tacades d’aquesta edició?
—Com a novetat, tot i que els 
photocalls ja els vam fer l’any 
passat amb molt bona acollida, 
enguany estan totalment reno-
vats. Totes les activitats per a in-
fants són noves. L’aposta musi-
cal també s’ha actualitzat amb 
tres tributs: un a l’Oreja de Van 
Gogh, un altre a El Canto del Lo-
co i un tercer a diversos grups 
com U2. Pel que fa als tallers per 
a adults, enguany oferim un ta-
ller per crear el teu propi per-
fum, una activitat que no ha-
víem fet mai. També tenim un 
espai de beauty, molt popular 
entre els visitants, on professio-
nals assessoren en maquillatge, 

perruqueria, etc.

—Quins són els objectius princi-
pals de l’esdeveniment?
—El Shop in Andorra Festival és 
un esdeveniment que vam inici-
ar el 2013 amb l’objectiu de ge-
nerar un nou motiu per visitar 
Andorra en una època de menor 
afluència turística, molt vincu-
lat a l’experiència de compres. 
Portem molts anys treballant-hi, 
i aquest any, novament, el festi-
val es durà a terme al novembre.

—A què es deu el canvi de nom 
de l’esdeveniment i quina nova 
marca s’ha vinculat per donar-li 
més projecció?
—L’únic canvi que hem fet ha 
estat aquest canvi de nom. Fins 
ara es deia Andorra Shop in Fes-
tival, i ara s’anomena Shop in 
Andorra Festival per associar-
lo a la nova marca de comerç 
que vam presentar ara ja fa uns 
mesos.

—Quin paper juga Andorra Tu-
risme en la promoció i com con-
tribueix aquest esdeveniment al 
sector comercial del país?
—Aquest festival forma part 
dels esdeveniments que Andor-
ra Turisme promou per reforçar 
el sector comercial, amb l’objec-
tiu d’atraure visitants perquè 
comprin a Andorra i gaudeixin 
de l’experiència global que ofe-
reix el país.

—Quin balanç fan de les edici-
ons anteriors, i com valoren els 
visitants les activitats i l’experi-
ència general?
—Quan analitzem les dades i 
preguntem per la valoració de 
l’esdeveniment, l’any passat 
vam obtenir una puntuació de 
8,4. Els visitants valoren espe-
cialment les activitats i promo-
cions als comerços, la música 
al carrer i la gastronomia. [...] 
Un 86% va manifestar que re-
comanaria l’esdeveniment, ai-
xí que podem dir que les valo-
racions són molt satisfactòries. 
El novembre passat vam rebre 
661.000 visitants, la qual cosa 
suposa un increment del 6,3% 
respecte a l’any anterior. .

«El Shop in Andorra 
Festival ofereix una 
experiència única per als 
visitants que combina 
comerç, oci i cultura»
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La matinada d’aquest dimecres 
ha estat, probablement, la més 
frenètica per a una gran part 
de la població mundial. A una 
distància de 8.424 quilòmetres 
d’Andorra s’estava decidint qui 
seria el pròxim president de la 
primera potència mundial, els 
Estats Units (EUA). Des del mo-
ment en què l’actual president, 
Joe Biden, va decidir fer una pas-

Tot i el triomf de Trump, politòlegs del país apunten visions oposades sobre com afectarà Andorra

Cop d’efecte a la política mundial

PARADIGMA INTERNACIONAL

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

sa enrere, el món va contemplar 
una cursa a contracorrent pel 
control de La Casa Blanca entre 
els Demòcrates, liderats per Ka-
mala Harris, i els Republicans, 
amb Donald Trump al capda-
vant. Tot i que molts experts es-
peraven que la lluita pel coman-
dament fos molt igualitària, la 
realitat ha estat molt diferent.

Així doncs, els estatunidencs 
han vist com l’expresident Do-
nald Trump ha donat un cop 
d’efecte a la política nord-ame-

dent perd unes eleccions i al cap 
de quatre anys torna a recuperar 
la presidència.

Encara que molts dels gover-
nants del món no contemples-
sin una victòria dels republi-
cans, el que queda evidenciat és 
que aquesta suposa un canvi de 
paradigma mundial, en el qual 
les relacions internacionals pati-
ran transformacions que poden 
marcar la vida de molts ciuta-
dans. Davant d’aquesta victòria, 
el Govern va felicitar Trump pel 

THE ASSOCIATED PRESS

Resultats de les eleccions al Estats Units d’Amèrica.

ricana apoderant-se un altre cop 
de la victòria i del poder dels 
EUA. A diferència de les elecci-
ons del 2016, aquest cop ha gua-
nyat amb el vot popular i gaire-
bé més de cinc milions de vots 
que Harris, emportant-se així 
cinc dels sets estats claus: Caroli-
na del Nord, Geòrgia, Michigan, 
Pensilvània i Wisconsin, i lide-
rant a Arizona i Nevada. Una fita 
històrica, no pel nombre de vots, 
sinó perquè és el segon cop en la 
història del país en què un presi-
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NOMBRE DE VOTS ALS ESTATS CLAUS

ARIZONA

CAROLINA DEL NORD

MICHIGAN

GEORGIA

NEVADA

PENSILVANIA

WINSCONSIN

1.053.650

2.683.995

2.713.281

2.533.860

601.118

3.303.267

1.667.990

1.160.374

2.875.538

2.794.257

2.651.211

660.980

3.454.620

1.697.514

seu triomf. El ministre portaveu 
Guillem Casal va incidir en el fet 
que «Andorra sempre ha tingut 
bones relacions diplomàtiques 
amb els Estats Units d’Amèrica, 
sigui quin sigui el color de l’ad-
ministració, tant d’un país com 
d’un altre». A més, va afegir que 
«Andorra va tenir bones relaci-
ons amb el passat govern de Do-
nald Trump fa ara vuit anys».

Amb aquest canvi de rumb es 
poden extreure diferents visions 
de com aquesta victòria republi-
cana pot afectar o no al Principat. 
D’una banda, el politòleg d’An-
dorra Recerca i Innovació (AR+I), 
Yvan Lara, 
ha recordat, 
en declara-
cions a EL 
PERIÒDIC, 
que tot i que 
sigui indi-
rectament 
«un dels ele-
ments que 
ens afecta 
més com a 
país és el pe-
troli, ja que 
s o m  m o l t 
dependents 
d ’ a q u e s t 
combust i -
b l e » .  T a n -
mateix, Lara 
ha insinuat 
prèviament 
que «Trump 
és de la di-
nàmica del 
conf l i c te» 
i, en aquest 
s e n t i t ,  e l 
combust i -
ble  es  pot 
v e u r e  d i -
rectament 
damnificat. 

D ’ a l t r a 
banda, tro-
bem enfoca-
ments com 
el del politò-
leg Albert Areny qui ha remarcat, 
també en declaracions a aquest 
mitjà, que «l’entrada de Trump 
pot suposar millors relacions di-
plomàtiques i comercials tant a 
Orient Mitjà com a Ucraïna, fent 
fluctuar l’economia del país». 

Respecte a la qüestió abans plan-
tejada per Lara, Areny creu que 
en l’àmbit de gasolina «es podria 
parlar d’una baixada de preus, la 
qual cosa això ens beneficiaria».

Tanmateix, el politòleg de 
l’AR+I ha recordat que si «els Es-
tats Units pren decisions que afec-
tin la Unió Europea, de manera 
col·lateral Andorra es veurà afec-
tada perquè els nostres clients 
venen dels països veïns, França i 
Espanya, i això podrà afectar a la 
CEA». Una situació que, segons 
Lara, donaria peu a «un empo-
briment econòmic que afectaria 
els individus». Així i tot, i un cop 

més, Areny se 
situa en l’altre 
costat de la ba-
lança, ja que 
apuntala que 
«avui mateix, 
amb la victòria 
de Trump, la 
borsa de Wall 
Street ha pujat 
un percentat-
ge important». 

T o t  i  q u e 
aquest no és 
l’escenari que 
la Unió Euro-
pea desitjava, 
l’elecció dels 
ciutadans dels 
Estats Units no 
agafa de nou 
als mandata-
ris europeus, 
donat que en 
comparació 
amb el primer 
m a n d a t  d e 
Trump, ara ja 
tenen una ex-
periència prè-
via sabent a 
què s’enfron-
ten .  Segons 
ha  expl icat 
Lara,»els paï-
sos europeus 
ja sabien que 
això era possi-

ble, que podia passar, i per tant 
no els ha agafat de sorpresa», tot 
incidint en reiterades ocasions 
que «fa dies que es preparen, que 
tenen plans per mitigar aques-
ta situació i que busquen el camí 
del mig». .

Guillem Casal

Yvan Lara

Albert Areny

«Andorra sempre ha 
tingut bones relacions 
diplomàtiques amb els 
Estats Units, sigui quin 
sigui el color del Govern»

«El petroli és un dels 
elements que ens afecta 
i amb l’arribada de 
Trump aquest es pot 
veure damnificat»

«L’entrada de Trump 
pot suposar millors 
relacions diplomàtiques 
i comercials tant a Orient 
Mitjà com a Ucraïna»

MINISTRE PORTAVEU

POLITÒLEG

POLITÒLEG
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Una nova edició de l’anual An-
dorra a Taula va estar presentada 
ahir a les instal·lacions del centre 
d’oci UNNIC Andorra. Enguany, 
cal destacar que hi ha hagut una 
pujada en la participació respec-
te de l’any 2023, passant de 30 a 
35 participants. «S’han apuntat 
cinc restaurants nous i hi ha nou 
establiments que tornen després 
d’uns anys d’aturada», va infor-
mar el president de la Unió Hote-
lera d’Andorra (UHA), Jordi París.

En concret, seran 21 hotels i 
14 restaurants que oferiran del 
8 al 30 de novembre menús tra-
dicionals o de degustació entre 
35 a 65 euros amb els quals pre-
tenen donar sortida als produc-
tes de temporada i la cuina de 
muntanya. A més, aquesta edi-
ció torna a comptar amb restau-
radors de les set parròquies, fet 
que no succeïa des de la pandè-
mia. «Poder tornar a tenir parti-
cipació de tots els territoris, com 
ho fèiem abans de la Covid-19, 
era un repte que volíem assolir i 

ANA/E.M.

Enguany s’ha optat 
per continuar amb el 
format degustació

L’Andorra a Taula millora aquest 2024 la 
seva implicació de participants

CITA GASTRONÒMICA

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

El president de la Unió Hotelera d’Andorra, Jordi París, juntament amb els restauradors participants a l’Andorra a Taula 2024.

ho hem aconseguit», va fer saber 
el president de l’UHA, afegint 
que van tenir més complicaci-
ons amb les parròquies altes.

Per la seva part, el responsable 
de ‘trade marketing’ d’Estrella 
Damm, Javier Tirado,  va decla-
rar que l’objectiu és «potenciar 
la gastronomia local de cada re-

gió». En aquest sentit, es desta-
ca com a un altre de les novetats 
d’enguany que s’oferirà un me-
nú maridat per poder tastar les 
dues varietats de cervesa Estre-
lla Damm: la normal i l’Inèdit. 
«És una proposta que ve per mi-
llorar l’Andorra a Taula. Veurem 
com funciona». .

Finances comptarà amb 
un nou assessor especial

Finançament cobert per 
a casos greus d’epilèpsia

Més de 36.000 euros per 
a la Clota Verda d’Ordino

Interconnexió d’aigua 
entre Escaldes i la capital

NOU FIXATGE 3 Govern ha 
anunciat la incorporació de Mi-
guel Pérez Carnicero com a per-
sonal de relació especial adscrit 
al ministeri de Finances. Pérez 
Carnicero, qui exercirà les seves 
funcions sota la direcció del titu-
lar d’afers financers, Ramon Lla-
dós, amb una retribució mensu-
al bruta de 5.769,23 euros.

SUPORT MÈDIC 3 La CASS ha 
anunciat que cobrirà completa-
ment el cost del Cannabiol, un 
fàrmac amb base de cannabidi-
ol, per a pacients que pateixin 
epilèpsia greu i que compleixin 
certs requisits mèdics: tenir més 
de dos anys i haver demostrat re-
sistència a almenys tres medica-
ments antiepilèptics diferents.

ENDERROCAMENT 3 Ordino ha 
adjudicat de forma urgent i di-
recta les obres de demolició de 
l’aparcament situat a la zona de 
la Clota Verda, per un import 
de 36.574 euros. L’empresa Tot 
Projectes i Serveis serà l’encarre-
gada d’executar els treballs, els 
quals tindran una durada apro-
ximada de dues setmanes.

RECURSOS HÍDRICS 3 Escaldes-
Engordany i Andorra la Vella 
han decidit en aquests moments 
fer un pas endavant i convocar 
un concurs nacional per adjudi-
car el servei de redacció de l’es-
tudi sobre les possibles soluci-
ons de connexió entre les xarxes 
d’abastament d’aigua potable 
d’ambdues parròquies.

Breus

JORDI PARÍS

«S’han apuntat cinc 
restaurants nous i hi ha nou 
establiments que tornen 
després d’uns anys d’aturada»

PRESIDENT DE LA UNIÓ HOTELERA
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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El mític anunci d’aquell famós 
torró deia que «tornava a casa 
per Nadal», i el nou fixatge del 
MoraBanc Andorra, Nikola Ra-
dicevic, també ho fa. Bé, gaire-
bé, perquè queden encara uns 
dies per a la festivitat, però el 
base va deixar clar ahir al ma-
tí que tot i tenir ofertes d’altres 
equips, la seva intenció era estar 
de nou a l’ACB, en la qual ha pas-
sat gran part de la seva trajectò-
ria. «Era l’objectiu», va dir, «a la 
Lliga Endesa em sento com a ca-
sa i trobava a faltar tot d’aques-
ta: l’estil de joc, ràpid, els pa-
vellons plens i el menjar, i he 
sentit a dir que aquí a Andorra 
també es menja molt bé».

Envers la seva arribada, el ser-
bi va comentar que tot ha estat 
molt ràpid, que li van trucar el 
diumenge i que dilluns ja esta-
va al país. Sap a què ha vingut i 
es va mostrar molt content per 
l’oportunitat, i va assegurar do-
nar el 100% en aquests dos me-
sos fent de substitut dels lesio-
nats Shannon Evans, a res de tor-
nar a jugar, i Rafa Luz i Ferran 
Bassas. El tricolor «és un conjunt 
amb molta qualitat i objectius 
grans», va afegir el nou direc-
tor de joc, i «està ple de jugadors 
que han estat al màxim nivell 
del bàsquet europeu».

Demanat per què pot aportar, 
Radicevic va assenyalar l’orga-
nització, el ritme i l’energia, ai-
xí com estar a disposició en tot el 
que li demani Natxo Lezkano. El 
de Cacak arriba en bon estat físic, 
ja que des de l’estiu fins ara ha es-

Tot i signar amb els tricolor per només dos mesos, Nikola Radicevic està disposat a donar el 100%

ANA / E.M.

Nikola Radicevic amb la samarreta del MoraBanc Andorra, ahir al matí a la Bombonera.

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

Torna a casa per gairebé Nadal
MERCAT DE FIXATGES - ACB

Esports

Nikola Radicevic

«A l’ACB em sento com 
a casa i trobava a faltar 
tot d’aquesta: l’estil de 
joc, ràpid, els pavellons 
plens i el menjar»

«El MoraBanc és un 
club amb molta qualitat 
i està ple de jugadors 
que han estat al màxim 
nivell europeu»

JUGADOR DEL MORABANC ANDORRA

tat entrenant amb el KK Borac de 
la seva ciutat natal: «M’han aju-
dat molt i ara estic en bona for-
ma, resta conèixer una mica més 
l’equip i les jugades i estaré llest 
pel dissabte». Cal recordar que 
el MoraBanc rep l’UCAM Múrcia 
(18.00 hores), el seu antic equip 
on només va jugar dos partits 
abans d’esclatar la pandèmia per 
la Covid-19. «Conec al Sito Alon-
so – entrenador dels murcians – i 
el seu sistema, i és un dels equips 
més físics de la categoria», va es-
mentar l’ex Cedevita Olimpija. .

Els andorrans perden a 
Rafa Luz i Ferran Bassas 
per un mes i mig

33 El MoraBanc Andorra perd a 
dues peces de l’equip per un mes 
i mig. Ferran Bassas i Rafa Luz no 
podran vestir la samarreta tricolor 
els pròxims partits a causa de les 
lesions que van patir, segons va 
confirmar ahir el club tricolor. El 
català va haver de retirar-se del 
darrer entrenament de preparació 
de cara al partit de Lleida, i les 

proves mèdiques realitzades 
determinen que pateix una lesió 
al múscul gastrocnemi intern 
de la cama esquerra. D’altra 
banda, el brasiler pateix una 
lesió miotendinosa del múscul 
semimembranós de la cama 
dreta. El temps estimat de baixa 
dels dos jugadors és d’unes sis 
setmanes, tot i que l’evolució 
d’ambdues lesions, segons van 
informar des de l’entitat pirenaica, 
marcaran la seva disponibilitat en 
els pròxims partits.
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Els tricolor són ara 
cinquens amb 17 
punts, dins del play-off

Oier Olazábal fa una crida a la calma

CURS 2024/25 - PRIMERA FEDERACIÓ

Amb el repartiment de punts a 
Ourense, l’FC Andorra acumu-
la quatre jornades sense trobar-
se amb la victòria d’ençà que van 
vèncer 2-0 al Real Unión ara fa un 
mes. El balanç és d’una derrota, 
la de Zamora, i tres empats, però 
Oier Olazábal va fer una crida a 
la calma per recordar que l’equip 
està en bon estat: «L’important és 
fer les coses bé, i ho estem fent».

El porter també va fer memò-
ria que els tricolor es mantenen 
en posicions de play-off d’ascens, 
ja que ara mateix són cinquens 
amb 17 punts, apuntant que de 

P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

vegades les sensacions «enga-
nyen» i que si es compara la di-
nàmica dels pirenaics amb la de 
la resta de conjunts que van per-
dre amb ells la Segona Divisió «es-
tem bé». «Evidentment volem es-
tar més a dalt, i ho podem fer, pe-
rò estem fent un bon any i s’ha de 
mantenir la calma», va afegir. En-
vers aquests altres tres conjunts 
que van descendir, cal apuntar 
que l’Amorebieta és ara mateix 
cuer del Grup 1 que comparteix 
amb l’FC Andorra, amb set punts, 
mentre que a l’altre, el Vila-real B 
és penúltim amb nou punts i l’Al-
corcón és 16è amb 10. 

D’altra banda, el d’Irun va re-
conèixer ser cert que els darrers 
duels a casa els seus han tingut 
un pèl de mala sort en les accions 
a pilota aturada, les quals «evi-
dentment hem de millorar». En 
aquest sentit, també es va mos-

trar conscient que la principal fa-
ceta a refinar és l’ofensiva, en la 
qual els del Principat no van pre-
cisament mancats de talent: «És 
un tema grupal, sembla que són 
els últims tres quarts i també és, 
per exemple, com surts des del 
darrere [...] Estem jugant millor».

A títol personal, Olazábal es-
tà gaudint enguany de molt més 
protagonisme que la temporada 
anterior, i va voler fer esment de 
les porteries a zero. Els de Ferran 
Costa no han encaixat en cinc du-
els dels 11 que es porten dispu-
tats, i en tots ells el basc va ser el 
titular. «Els conjunts que estan el 
més a dalt a la classificació han 
de concedir poc i generar molt, i 
aquest és l’objectiu», va dir, men-
cionant que estan en bones xifres 
en l’aspecte defensiu, les quals 
«s’han de mantenir i potenciar», i 
que s’han d’enfocar a fer gols.

EL PRÒXIM RIVAL / Els tricolor re-
bran aquest diumenge (12.00 
hores) al Barakaldo, tercer amb 
dos punts més. «És un matx im-
portant contra un molt bon 
equip que ho està fent molt bé», 
va apuntar Olazábal, i cal recor-
dar que l’FC Andorra l’enfronta-
rà sense César Morgado, sancio-
nat per veure la vermella directa 
el passat cap de setmana. De to-
tes maneres, les baixes no preo-
cupen gens al veterà porter per-
què «tenim una plantilla molt 
bona, i Pablo Trigueros o ‘Bom-
ba’ ho poden fer molt bé». Els 
d’Imanol de la Sota només han 
perdut un partit en tot el que es 
porta de Primera Federació, a ca-
sa per 0-3 contra el Zamora. Ai-
xí, com a visitants, els de Biscaia 
han sumat tres empats – Lugo, 
Real Unión i Barça Atlètic – i una 
victòria – Ourense –. .

@FCANDORRA

Oier Olazábal a l’O Couto el passat cap de setmana contra l’Ourense.

Oier Olazábal

«Els conjunts que estan 
el més a dalt a la taula 
han de concedir poc i 
generar molt, i aquest 
és l’objectiu»

«Evidentment volem 
estar més a dalt, i ho 
podem fer, però estem 
fent un bon any i s’ha de 
mantenir la calma»

«[Sobre la sanció de 
Morgado] Tenim una 
plantilla molt bona, i 
Trigueros o ‘Bomba’ ho 
poden fer molt bé»

JUGADOR DE L’FC ANDORA
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Es vol evitar l’amàs 
d’usuaris en les 
franges més saturades

Els centres d’Encamp i del Pas 
disposen d’un nou abonament matinal

INSTAL·LACIONS ESPORTIVES

Els centres esportius d’Encamp i 
del Pas de la Casa disposen d’un 
nou abonament matinal mensu-
al que permetrà distribuir de ma-
nera més eficient l’assistència a 
les instal·lacions al llarg del dia i 
millorar la qualitat dels serveis. 
La iniciativa, segons van informar 
ahir, es pren amb l’objectiu d’evi-
tar la concentració d’usuaris en 
les franges més saturades (tarda 
i vespre) i en previsió de l’incre-
ment d’abonaments que hi ha ca-
da any durant l’època d’hivern.

El conseller d’Esports del Co-

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

mú d’Encamp, Nino Marot, va ex-
plicar que «al nou abonament se 
suma també l’ampliació de l’ho-
rari a la franja matinal per donar 
un servei més ampli» i, per tant, 
l’obertura dels centres esportius 
tindrà lloc a les 06.15 hores a En-
camp i a les 07.30 al Pas de la Ca-
sa, amb un horari especial pel ser-
vei de piscina. 

El nou abonament també res-
pon a la possibilitat d’oferir una 
alternativa econòmica i atractiva 
per a un possible nou públic que 
estigui interessat en utilitzar les 
instal·lacions esportives. El cost 
de l’opció matinal per a residents 
a la parròquia és de 30 euros per 
als adults i 9 euros per als sèniors 
(majors de 65 anys i que dispo-
sin de la Tarja Magna). En el cas 
dels no residents, el preu és de 39 
i 11,70 euros respectivament. .

Fernández 
completa la seva 
participació en el 
Mundial Femení

FUTBOL SUB17 3  Diumen-
ge passat el Mundial Femení 
sub17 va posar el punt final, el 
qual es va endur Corea del Nord 
després d’imposar-se als penals 
a la final a Espanya. En aques-
ta cita, l’arbitratge andorrà va 
continuar fent història de la 
mà d’Ainhoa Fernández, qui va 
ser designada com a àrbitre as-
sistent i va ser present en qua-
tre partits. A la fase de grups va 
xiular un Japó-Brasil (2-1) i un 
Zàmbia-Japó (1-4). La tricolor 
també va arbitrar el Corea del 
Nord-Polònia de quarts de fi-
nal (1-0) i el duel de la lluita pel 
bronze, entre els Estats Units i 
Anglaterra (3-0).

UEFA

COMÚ D’ENCAMP

Una imatge del centre esportiu del Pas de la Casa.
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el Periòdic News

The president of the Andorran 
Business Confederation (CEA), 
Gerard Cadena, expressed the 
urgency of defending the Andor-
ran business fabric against the 
challenges implied by the Asso-
ciation Agreement with the Eu-
ropean Union. In the framework 
of the conference of lawyer Mi-
quel Roca i Junyent, under the 
title “Andorra European Union: 
A path of future», Cadena stres-
sed the importance of carefully 
studying the advantages and di-
sadvantages of the Agreement 
to ensure that the national com-
panies are not at a disadvanta-
ge in the face of foreign compe-
tition.

«The CEA has been analyzing 
all the pros and cons since the 
beginning of 2019, working to 
identify those aspects in which 
we believe a firm defense posi-
tion must be maintained,» ex-
plained Cadena. In this sense, 
the CEA recommends a «vigilant 
and critical yes» to the referen-
dum, emphasizing the need to 
introduce certain adjustments 
in the Agreement that allow An-
dorra to ensure a balanced eco-
nomic diversification. «This 
agreement is key to advancing 
the diversification of the Andor-
ran economy, but effective pro-
tection is needed.»

In this sense, the CEA propo-
ses that, in addition to transitio-
nal periods, regulations for gra-
dual adaptation to foreign com-
petition are established, with 

Cadena warns about the need to protect local companies against foreign ones
CEA

Gerard Cadena, during the presentation of the conference.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

guarantees that companies esta-
blished in the country can ope-
rate under the same conditions 
as Andorran ones. According to 
Cadena, «we want the foreign 
companies that arrive to do so 
on equal terms; we need to pro-
tect our companies, not by put-
ting up barriers, but by finding 
the necessary balance to compe-
te fairly.»

One of the essential aspects of 
the Agreement is the manage-
ment of the free movement of 
goods and the control of immi-
gration, points which, accor-
ding to Cadena, require careful 
negotiation to avoid negative 

EUROPEAN UNION

The CEA expresses a ‘yes’ to the Association 
Agreement, but «vigilant and critical»

impacts on the business fabric. 
«It is essential that the Govern-
ment and the General Council 
reach framework agreements, 
as well as a ‘small print’ that 
protects our local companies», 
he indicated. Although social 
networks amplify voices oppo-
sed to the Agreement, Cadena 
points out that the majority of 
employers «do not share the ne-
gative positioning» circulating 
there. «Currently, the media noi-
se seems to be in favor of no, but 
this does not mean that the re-
ferendum is lost; the real opini-
on among businessmen is diffe-
rent», he stressed. .

Gerard Cadena

«The agreement is 
key to advancing the 
diversification of the 
economy, but effective 
protection is needed»

CEA PRESIDENT
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The government announced 
the new Comprehensive Plan 
for the Good Use of Technolo-
gy in Education, a renewed mo-
del of how new technologies 
should be used in classrooms 
at different educational levels. 
The main goal of this change is 
to minimize screen distracti-
ons for students and also help 
students develop their critical 
thinking by using artificial in-
telligence (AI). These measures 
can be carried out thanks to 12 
actions that are within the fra-
mework of the new Plan.

One of the main ones is the 
Integration of digital skills 
and computational thinking 
in the educational curriculum, 
which, according to the direc-
tor of the Department of Higher 
Education, Research and Tech-
nological Innovation, Xavier 
Campuzano, «seeks to promo-
te media and AI literacy». This 
means that it affects the impor-

The Chromebook will replace the iPad in classrooms to encourage 
responsible use of technology

SFGA

The Chromebook tool will replace the iPad in classrooms to encourage responsible use of 
technology.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

or not, but that the children ha-
ve the ability to analyze whet-
her what they have asked the AI 
is correct or not».

This action is joined by anot-
her 11 that revolve around es-
tablishing recommendations 
on the time of exposure to elec-
tronic in the educational field. 
Among the remaining measu-
res, the one that changes the 
paradigm of education in the 
country stands out. From the 
2025/26 academic year, stu-
dents will start working with 
the Chrodmebook tool instead 
of using the iPad, which was in-
troduced 11 years ago. «This ac-
tion will allow better control of 
the content and the tools that 
students can use in the classro-
om», commented Baró.

However, the incorporation 
of the Chromebook means that 
it becomes the property of the 
educational centers. Despite 
making this change of device, 
both the minister and Baró and 
Campuzano insisted that this 
1:1 will continue to be in effect, 
so that each student will have a 
device in the classroom. Despi-
te these changes, Campuzano 
indicated “that inside the class-
room there will be no problems 
to achieve the goals, since the 
devices will be provided by the 
school and the parents will on-
ly have to worry about the stu-
dent having a device at home, 
since the new system it is com-
patible with many devices»..

Education seeks to detect critical 
thinking in the face of AI

EDUCATIONAL IMPROVEMENTS

LADISLAU BARÓ XAVIER CAMPUZANO

«The idea is that the students 
have the ability to analyze 
whether what they have asked 
the AI is correct or not»

«The new framework of 
the Comprehensive Plan 
seeks to promote media 
and AI literacy»

MINISTER OF EDUCATION DIRECTOR OF THE DEPARTMENT

tance of students being aware 
of AI and new technologies. As 
pointed out by the Minister of 
Institutional Relations, Educa-

tion and Universities, Ladislau 
Baró, «the idea is not that there 
is a machine that tells the teac-
her if the students have used AI 

http://www.immo-laportella.com/
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F. Pasteur

 Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dimarts 8 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra 

Tel. 820107

Dimecres 9 
F. Guitart 

C/ Prat de la Creu 59-65 
Andorra la Vella

Tel. 825033

Diumenge 10 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra

Tel. 819219
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
El Trànsit

13:00
Memòries d’arxiu: Rutes, amb Sebas-
tià Vidal: Ruta del romànic i medieval

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada: El cel és blau

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell General

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: Ramaderia a Ordino: Present, 
passat i futur

21:45
La Clau, amb David Domingo

22:15
Sessió de Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu migdia13.45

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


BUSCALIBRE

«No sé què passarà 
amb les meves coses 
quan mori, però estic 
segur que Pennywise 
estarà al voltant»

Stephen King

VALORACIÓ

RESUM

Succeeix a la fictícia Derry, 
als Estats Units. Sota la ciutat, 
sense que ningú se n’adoni, hi 
viu un monstre despietat que 
turmenta les persones des 
de temps immemorables: un 
ésser d’un altre món capaç de 
llegir les ments dels altres per 
generar por, el seu aliment. 
La seva disfressa més comuna 
és la del pallasso Pennywise, 
amb la qual atrau les seves 
víctimes i, una vegada saciada 
la seva set de por, torna a 
dormir gairebé tres dècades 
fins que es torna a despertar, 
complint així un cicle infinit.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

‘Allò’

Stephen King

Qanun

1986

Terror

1.504

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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FORCADA QUEVEDO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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